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The results of complex research of the phase equilibria and thermodynamic properties of the systems As-X-I (X-S, Se, Te) by using X-ray analyses and EMF measurements of concentration chains of type 

(-) As (s) /glycerin+KI+AsI3 /(As-X-I) (s) (+)             (1)

at 300-380 K temperature range are submitted.

On the base of X-ray data the diagrams of solid-phase equilibrium of As-S (Se)-I systems in the As2S3(Se3)-AsI3-S(Se) composition area and completely in the As-Te-I system were  constructed.
In the investigated systems formation of earlier indicated ternary compounds AsSI, AsSeI, As4Te5I2 and As8Te7I5 have been confirmed and determined their crystallographic parameters. 
It was established, that in the subsolidus, systems As2S3 (Se3)-AsI3-S(Se) are consist of three-phase areas As2S3(Se3)-AsS(Se)I-S(Se) and AsI3-As2S(Se)I-S(Se). The diagram of solid state equilibrium of the system As-Te-I are consistes of nine three-phase areas. In the six of them existing ternary compounds 
Annealed alloys from three-phase areas AsI3-AsSI-S, AsI3-AsSeI-Se, AsI3-As4Te5I2-Te and AsI3-As8Te7I5-As4Te5I2 are used as the right electrodes in chains of type (1) for EMF measurements. 

The results of EMF measurements of chains (1) have allowed to calculate the partial thermodynamic functions of arsenic in alloys. On the base of the solid phase diagrams the potential formation reactions were established, which have alloyed to calculate the standard integrate thermodynamic functions of above-stated chalkoiodides (table).

Standatd integral thermodynamic functions of arsenic chalkoiodides 
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	AsSI
	82,5±2,1
	83,1+4,2
	122,3±5,5

	AsSeI
	60,6+1,5
	61,7+3,8
	132,6±6,9

	As4Te5I2
	147,3+2,8
	143,3+6,2
	524±23

	As8Te7I5
	292,0+6,6
	287,4+13,8
	956±23
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В работе представлены результаты комплексного исследования фазовых равновесий и термодинамических свойств систем As-X-I (X-S, Se, Te) методом РФА и измерением ЭДС концентрационных цепей типа 

(-) As (тв) | глицерин +KI+AsI3 | (As-X-I) (тв) (+)                               (1)

в интервале температур 300-380 К(As-S-I) и 300-430 К (As-Se-I, As-Te-I).
На основании данных РФА отожженных сплавов построены диаграммы твердофазовых равновесий систем As-S(Se)-I в областях составов As2S3(Se3)-AsI3-S(Se), а система As-Te-I изучена полностью. Подтверждено образование ранее указанных тройных соединений AsSI, AsSeI, As4Te5I2 и As8Te7I5, определены их кристалло​гра​фи​ческие параметры. 

В цепях типа (1) правыми электродами служили отожженные сплавы из трех​фазных областей AsI3-AsSI-S, AsI3-AsSeI-Se, AsI3-As4Te5I2-Te и AsI3-As8Te7I5-As4Te5I2, представляющих интерес для термодинамического исследования халь​койодидов мышьяка методом ЭДС. 

Результаты измерений  ЭДС цепей (1), наряду с контролем и уточнением диаг​раммы твердофазных равновесий системы As-X-I позволили вычислить пар​циальные термодинамические функции мышьяка в сплавах. На основании диаг​рамм твердофазовых равновесий установлены реакции потенциало​об​ра​зования, с помощью которых вычис​лены стандартные интегральные термодинамические функции вышеуказанных халько​йодидов.

Стандартные интегральные термодинамические функции халькойодидов мышьяка 
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	AsSI
	82,5±2,1
	83,1+4,2
	122,3±5,5

	AsSeI
	60,6+1,5
	61,7+3,8
	132,6±6,9

	As4Te5I2
	147,3+2,8
	143,3+6,2
	524±23

	As8Te7I5
	292,0+6,6
	287,4+13,8
	956±23
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